

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

酸根离子掺杂对多孔阳极氧化铝光致发光特性的影响

李燕<sup>1</sup>, 王成伟<sup>1,2</sup>, 李守义<sup>1</sup>, 刘维民<sup>2</sup>

1. 西北师范大学物理与电子工程学院,
2. 中国科学院兰州化学物理研究所固体润滑国家重点实验室, 兰州 730000

摘要:

采用电化学二次阳极氧化法分别在纯硫酸、纯草酸及硫酸-草酸混合电解液中制备了3个系列的多孔阳极氧化铝(AAO)样品, 考察了它们在250 nm光激发下的光致发光(PL)特性. 研究表明, 各系列AAO样品在350~450 nm波段范围内的PL谱形均完全相似, 具有相同的发光中心, 即氧空位缺陷态; 掺杂进入AAO样品的 $\text{SO}_4^{2-}$ 和 $\text{C}_2\text{O}_4^{2-}$ 分解形成的发光中心对应的光发射分别在288和328 nm附近; 对于硫酸-草酸混合电解液中生长的AAO样品, 其在328 nm附近的发光峰随着硫酸-草酸体积比的增大呈先增大后减少的变化, 而288 nm附近的发光峰却由基本消失到逐渐显现. 初步分析了该现象的成因.

关键词: 多孔阳极氧化铝; 光致发光; 能量转移

Influence of Acid Radical Ions upon Photoluminescence Properties of Anodic Aluminum Oxide

LI Yan<sup>1</sup>, WANG Cheng-Wei<sup>1,2\*</sup>, LI Shou-Yi<sup>1</sup>, LIU Wei-Min<sup>2</sup>

1. College of Physics and Electronic Engineering, Northwest Normal University,
2. State Key Laboratory of Solid Lubrication, Lanzhou Institute of Chemical Physics, Chinese Academy of Sciences, Lanzhou 730070, China

Abstract:

Photoluminescence(PL) properties of anodic aluminum oxide(AAO) membranes with an ordered nanopore array formed in a mixture of sulfuric acid and oxalic acid solution with various volume ratios by two-step anodizing process were investigated under an excitation at 250 nm. Measurements reveal that the PL band in the wavelength range of 350—450 nm originates from optical transitions from oxygen vacancies, the 288 nm and 328 nm peaks attribute to the impurities of  $\text{SO}_4^{2-}$  and  $\text{C}_2\text{O}_4^{2-}$  in AAO, respectively. With the increasing ratio of  $\text{SO}_4^{2-}$  vs.  $\text{C}_2\text{O}_4^{2-}$ , the intensity of 328 nm peak reaches a maximum value and then decreases, but the peak located at 288 nm vanishes nearly, then appears gradually. Analyse suggests that there is likely to be nonradiative energy transfer between the two kinds of PL centers originated from  $\text{SO}_4^{2-}$  and  $\text{C}_2\text{O}_4^{2-}$ . An energy transfer mechanism was proposed to explain the behaviors of the emission at 328 nm, and it was tentatively suggested by the PL properties of AAO membranes with dual-layered structure fabricated from sulfuric acid and oxalic acid.

Keywords: Porous anodic aluminum oxide; Photoluminescence; Energy transfer

收稿日期 2008-09-22 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 10774121)、甘肃省自然科学基金(批准号: 0803RJZA102)和西北师范大学三期“知识与科技创新工程”项目(批准号: NWNNU-KJXCXGC-03-22)资助.

通讯作者: 王成伟, 男, 博士, 教授, 主要从事纳米材料的制备与物理化学性质的研究. E-mail:

cwwang@nwnu.edu.cn

作者简介:

参考文献:

[1]Yamamoto Y., Baba N., Tijima S.. Nature[J], 1981, 289: 572—574

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(362KB)

[HTML全文]

([\\${article.html\\_WenJianDaXiao}](#) KB)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

多孔阳极氧化铝; 光致发光; 能量转移

本文作者相关文章

PubMed

- [2]Du Y., Cai W. L., Mo C. M., *et al.*. Appl. Phys. Lett.[J], 1999, 74: 2951—2953
- [3]Gao T., Meng G. W., Zhang L. D.. J. Phys.: Condens. Matter[J], 2003, 15: 2071—2079
- [4]Huang G. S., Wu X. L., Mei Y. F., *et al.*. Journal of Applied Physics[J], 2003, 93: 582—585
- [5]Huang G. S., Wu X. L., Xie Y., *et al.*. Journal of Applied Physics[J], 2003, 94: 2407—2410
- [6]Gao T., Meng G. W., Zhang L. D., *et al.*. Chin. Phys. Lett.[J], 2003, 20: 713—716
- [7]Huang G. S., Wu X. L., Siu G. G.. Solid State Communications[J], 2006, 137: 621—624
- [8]Sun X. Y., Xu F. Q., Li Z. M., *et al.*. Journal of Luminescence[J], 2006, 121: 588—594
- [9]Li Z. J., Huang K. L., Lumin J.. Journal of Luminescence[J], 2007, 127: 435—440
- [10]Li Y. B., Zheng M. J., Ma L.. Appl. Phys. Lett.[J], 2007, 91: 073109-1—073109-3
- [11]Zhao J. L., Huang K.. Journal of Physics: Condensed Matter[J], 2007, 19: 216203-1—216203-7
- [12]WEN Ge-Hui(温戈辉), REN Fang-Xing(任方星), DENG Yong-Feng(邓永峰), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2006, 27(9): 1708—1710
- [13]JIN Chuan-Gui(晋传贵), TAN Jie(檀杰). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2008, 29(8): 1505—1509
- [14]Masuda H., Satoh M.. Jpn. J. Appl. Phys.[J], 1996, Part2, 35: L126—L129
- [15]LI Yan(李燕), WANG Cheng-Wei(王成伟), TIAN Jun(田军), *et al.*. Acta Phys. Sin.(物理学报)[J], 2004, 53: 1594—1598
- [16]WANG Jian(王建), WANG Cheng-Wei(王成伟), LI Yan(李燕), *et al.*. Acta Phys. Sin.(物理学报)[J], 2005, 54: 5920—5925
- [17]LI Yan(李燕), WANG Cheng-Wei(王成伟), ZHAO Xin-Hong(赵新宏), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2006, 27(6): 1101—1105
- [18]Thompson G. E., Wood G. C.. Nature[J], 1981, 290: 230—232
- [19]Dexter D. L.. The Journal of Chemical Physics[J], 1953, 21: 836—850
- [20]Forster T.. Annalen der Physik[J], 1948, 2: 55—75
- [21]Andrew P., Barnes W. L.. Science[J], 2004, 306: 1002—1005

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题
				mer
				wome
				I